
Největší deník v ČR

BRNO
Středa, 11. dubna 2018
Č. 70, www.metro.cz
Volný prodej 6 Kč
/ ostatní distribuce

9
7
7
1
2
1
1
7
8
1
0
0
2

0
7

0
8

1

www.irumler.cz

Burianovo nám.8
616 00 Brno

tel.: 737 288 188

U Polívků se představí herec Miroslav Etzler. Více na straně 6 MAFRA
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prodej • servis • půjčovna • parkování před prodejnou

přes 200 kol
na prodejně

Brno, Kaštanová 70b
200 m od Makra směr Tuřany
Po-Pá:8.30-18.30,So:9.00-13.00
www.barnexsport.cz

ELEKTROKOLA
25-160.000 Kč

Fuel EX 8 27,5+ 2018 79 990,-Powerfly FS 7 2018 119 990,-
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O
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Svátek slaví: Izabela
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Pražírny.
Vadí jim
předsudky
kaváren
Pražská káva. Brněnské podniky nabízejí hlavně
výrobky pražíren z hlavního města nebo ciziny.
Paradox. Ve městě je několik menších kvalitních
producentů. Srdcaři. Kávu si zamilovali na cestách,
část z nich pracovala na plantážích STRANA 3

www.prefa.cz • www.betoneshop.cz

Uvidíme se naMezinárodním veletrhu zemědělské techniky, expozice č. 40 v hale G2.

Přijďte se na nás Podívat!
Mezinárodní veletrh zemědělské techniky
8.–12. 4. 2018, Výstaviště Brno
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Už podruhé lidé
sami navrhli po-
znávací okruhy,
v nichž se účastníci
seznámí s morav-
skou metropolí tak
trochu jinak.

V anketě lidé rozhodli, které
poznávací trasy budou o nad-
cházejícím víkendu uspořádá-
ny. Průvodci se se svými sku-
pinami vypraví například po
stopách Četnických humore-
sek či po nejtrapnějších br-
něnskýchmístech.
Jednou v roce si TIC Brno

a jeho průvodci prohodí roli
s veřejností. Každý, kdo chce
ukázat ostatním město po
svém, může přihlásit návrh
komentované prohlídky. Po-
kud uspěje ve veřejném hla-
sování, stane se na jeden den
profesionálním průvodcem
a představí svoji trasu zájem-
cům. „Na naši výzvu Staň se
průvodcem! zareagovalo osm-
náct průvodců amatérů a vy-
mysleli osmnáct nových tras.
Zájem o výzvu byl letos ná-
sobně vyšší než minule. Pro-
tože i kvalita byla vyrovnaná,
rozhodli jsme se dát prostor
hned sedmi komentovaným
prohlídkám a věnujeme jim
celý víkend,“ říká ředitelka

TIC Brno Jana Janulíková. Le-
tos získaly nejvíc hlasů okru-
hy Příběhy řeky Svitavy, Trap-
ná procházka a MOJE staré
Brno. „Řeka Svitava je již po
staletí svědkem mnoha lid-
ských osudů, lidského štěstí
i neštěstí. Na procházce před-
stavím některé z mnoha pří-
běhů, které se na březích
řeky udály,“ popisuje vítěz-
nou trasu její autor Ladislav
Kotlík. Jak už napovídá ná-

zev, Trapná procházka ukáže
nejtrapnější místa v Brně.
Podle autorů dokonce tak
trapná, že se účastníci budou
červenat až za ušima. Slibují
zapadlá zákoutí, bizarní klu-
by, schované poklady či mís-
ta, kde se člověk propadne do
minulého století. Okruh
MOJE staré Brno představí ob-
last, kterou vyjadřuje kombi-
nace šedi, hnusu a krásy. „Člo-
věk se musí umět dívat, aby

si té krásy všiml. Tady jsem se
ji naučil hledat, a kdo hledá,
najde,“ říká o své trase Jan Ge-
rych.
TIC BRNO vypraví také pro-

hlídky Brno v Četnických hu-
moreskách, Školní výlet s le-
peňákem, Lost In Brno? a Br-
něnští rodáci slavní doma
i ve světě. Dle autorů půjde
o prohlídky velmi autentic-
ké, svérázné, originální
a vždy v nich bude cítit vliv

charakteru a temperamentu
autora. „Se zbrusu novými
průvodci zahájíme letošní tu-
ristickou sezonu. Pokud rádi
experimentujete a chcete si
užít jarní Brno neobvyklým
způsobem a pohledem, máte
neopakovatelnou příleži-
tost,“ zve Janulíková.
Vstupenky na prohlídko-

vé trasy lze zakoupit na
webu ticbrno.cz, a to za 50
korun. RADEK BABIČKA

Okruhy s průvodcem TIC BRNO

Brno získalo z Evropské unie
40 milionů korun na sociální
projekty, které pomohou li-
dem s problémy najít nebo si
udržet práci a bydlení. Vznik-
nou desítky tréninkových
pracovních míst v městských
firmách, řekl primátorův ná-
městek Matěj Hollan. Město
bude také pomocí sociálních
pracovníků řešit dluhy na ná-
jemném. Projekty potrvají do
roku 2021. Dotace pokryjí
95 procent nákladů, zbytek
dáměsto. Přes 12milionů pů-
jde na podporu zaměstnanos-
ti. „Cílem je opětovně zapojit
dlouhodobě nezaměstnané
do volného pracovního trhu,
a to nejen prostřednictvím

poradenství, ale především
tréninkovými pracovními
místy. Vytvoří se vměstských
akciových společnostech
a příspěvkových organiza-
cích,“ uvedl Hollan.
Už loni se mluvilo o tom,

že pracovníci dostanou různé
pozice, na kterých odpracují
několik desítek hodin za pár
tisíc korun měsíčně. Organi-
zace si je pak může nechat
nebo najdou práci jinde. Do-
taci získaly i dva projekty
spjaté s bydlením. Jeden
z nich za 16 milionů má za-
mezit ztrátě bydlení. „I když
město a zejménaměstské čás-
ti evidují značné dluhy na ná-
jemném, funkční systém pre-

vence ztráty bydlení tu dosud
existuje pouze v omezené
míře. Pracovníci nemají do-
statek času ani kompetencí
na intenzivní práci s dlužní-
ky, rezervy jsou také v nasta-
vení spolupráce mezi pracov-
níky bytových odborů a odbo-
ru sociální péče nebo organi-
zacemi poskytujícími sociál-
ní služby,“ uvedl zastupitel
pro sociální začleňování Mar-
tin Freund.
Do projektu, který má

funkční systém nastavit, se
zapojilo devětměstských čás-
tí. Poslední projekt za deset
milionů má zlepšit situaci
zhruba 300 lidí v bytové nou-
zi. ČTK

Kolem 175 milionů korun
bude stát rekonstrukce Zá-
kladní a mateřské školy Hor-
níkova v Brně. Novinářům to
řekl primátorův náměstek Ri-
chard Mrázek. Práce by měly
začít nejdříve v létě a potrva-
jí 17měsíců. Povedou k úspo-
rám. Necelých 40 milionů by
měla pokrýt dotace. Brněnští
radní už schválili výběrové ří-
zení na rozsáhlou rekon-
strukci.
Podle Mrázka získá budova

podobu hodnou 21. století.
„Zateplíme obvodový plášť
i střechu, u které odstraníme
havarijní stav způsobený loň-
skou vichřicí. Vyměníme
okna a budeme řešit i kom-

pletní rozvody jak elektroin-
stalace, tak vzduchotechni-
ky,“ vyjmenoval Mrázek.
Podle něj by se měla snížit
energetická náročnost objek-
tu. Práce jsou však natolik
rozsáhlé, že potrvají i v průbě-
hu školního roku. „Ve spolu-
práci s vedením školy je pro-
to připraven harmonogram
koordinace stavby a výuky
s ohledem na provoz školy,“
doplnil Mrázek. Brno bude
na část nákladů ve výši 36,5
milionu korun žádat dotaci
z Evropské unie. V Brně je ko-
lem 140mateřských škol, kte-
ré navštěvuje asi 12 tisíc dětí,
a 70 základních škol, kam
chodí skoro 30 tisíc žáků. ČTK

Pomoc nezaměstnaným.
Město získalo 40milionů

Oprava školy.
Díky ní se ušetří

Amatérští průvodci připravili
Trapnou procházku či putování
po stopách známého seriálu
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Pražení kávy je
alchymie. V Brně
se do něj pustilo
hned několik
nadšenců.

Někteří si sami vyzkoušeli
práci na kávové plantáži, jiní
se od prodeje indonéského
dřeva dostali k ceněné cibet-
kové kávě. Lidé kolem men-
ších brněnských pražíren
svůj byznys staví na kvalitě
s ověřenýmpůvodem a osobi-
tých příbězích. I přes velkou
konkurenci v Brně se jim daří
oslovit dostatek lidí. Poptáv-
ka po kvalitní kávě stoupá.
Pražírny vzkvétají i přesto,

že kavárny příliš nepreferují
lokální dodavatele. „V brněn-
ských kavárnách najdete vět-
šinou kávy buď z pražských
pražíren, nebo z ciziny,“ říká
Nikola Knězáčková z pražír-

ny Penerini na Palackého tří-
dě. Před šesti lety našla meze-
ru na trhu a začala čerstvě
upraženou kávu dodávat do
kanceláří. Ročně dováží přes
půldruhé tuny kávy, dovozce
střídá podle aktuální sklizně.
Zákazníci nyní vyhledávají
hlavně Indii. „Indie je zlatý
střed mezi italským typem
chuti a novodobější výběro-
vou kávou. Protože je neutrál-
ní, do nugátu, do čokolády,
uspokojí člověka, který ještě
přesně neví, co chce, asi nej-
víc,“ uvedla Knězáčková. U je-
jích káv nechybí popis chutí,
podobně jako u vína. „Hodně
lidí simyslí, že to je káva s pří-
měsí, ale není to tak. Jde spíš
o to, aby věděli, že káva nebu-
de například ovocitá, ale spíš
do čokolády,“ dodala. Výsled-
ná chuť jemixempůvodu, od-
růdy a způsobu pražení.
Že je pražení alchymie, ví

i Pavel Haninec, který spo-
luzaložil pražírnu MotMot ve
Skácelově ulici. Dvě bratrské

dvojice Pavel, Peter, Pavel
a Petr se potkaly náhodou na
vysokoškolských kolejích.
S kávou se seznámili při práci
na plantáži v Nikaragui. Na-
sbírali kontakty, koupili pra-
žičku a začali podnikat.
„Spousta lidí nám říkala, že
na to jdeme opačně a úplně
blbě. Většina lidí si udělá
kurz, koupí kávovar, otevře
minikavárničku a potom se
propracuje k pražení kávy,“
vypráví Haninec. Unikátní
kávu dováží i Jakub Fiala
z pražírny Kopi Luwak. Při
cestách za indonéským dře-
vem začal budovat kontakty
s lokálními farmáři a ptát se
po cibetkové kávě. Domorod-
ci cibetky chovali v klecích,
nakonec ale našel plantáže,
kde malé šelmy žijí volně.
Zrna prošlá zažívacím trak-
tem cibetek nyní do Česka do-
váží z dvanácti plantáží. Aby
zachoval exkluzivitu kávy, je
to jen 15 až 20 kilogramů roč-
ně. ČTKMajitelka pražírny Penerini Nikola Knězáčková ČTK

renault.cz

*Nabídka platí pouze u participujících partnerů Renault od 19. 3. do 30. 4. 2018. Více informací v autorizovaných servisech Renault.

Kupte sadu letních pneumatik Michelin
a získejte sezonní uskladnění zimních pneu zdarma.*

Vydejte se na cestu!

Renault doporučuje

RENAULT SERVIS. Stále v pohybu. Stále plni života.

Auto Pokorný, s.r.o., koncesionář Renault a Dacia,
Okružní 25a, 638 00 Brno, tel.: 532 194 011-012, 014, e-mail: info@renaultbrno.cz

www.renaultbrno.cz

inzerce

Pražírnám se daří. Ve městě
se vyrábí i cibetková káva

U Polívků uvedou
drsný a nápaditý
thriller z psychiat-
rické léčebny.
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Starosta Bystrce Tomáš Krato-
chvíl se stal dalším respon-
dentem v naší sérii rozhovo-
rů, v níž mapujeme dění v br-
něnských městských čás-
tech.

Jaké projekty jsou v Bystr-
ci nejzásadnější pro aktuál-
ní volební období a jak to
momentálně vypadá s je-
jich realizací?
Na prvnímmístě bych uve-

dl výstavbu mateřské školy
v Říčanské ulici. Její provoz
jsme zahájili loni na podzim.
V Bystrci tak došlo k navýše-
ní kapacity pro děti předškol-
ního věku o téměř 170 míst.
U školky vzniklo také parko-
viště pro 38 aut. Stavba škol-
ky stála přes 75 milionů ko-
run, z čehož většinu financo-
valo město. Naše městská
část se podílela přibližně šes-
ti miliony korun. Výstavba
celého školního komplexu
v obytném souboru Kame-
chy je od roku 1989 největší
a nejvýznamnější investiční
akcí v Bystrci. Po třiceti le-
tech máme poprvé vyřešen
nedostatek míst pro před-
školní děti. V nejbližší době

bychom v tomto areálu chtě-
li vybudovat i multifunkční
hřiště pro mládež. Připravu-
jeme se také na navýšení ka-
pacity pro školáky, a to pří-
stavbou ZŠ Vejrostova. Tento
projekt je zatím ve fázi pří-
prav, a to jak technických,
tak úředních. Známe už také
finální podobu plánovaného
centra volného času Nová
Bystrouška. Dostali jsme pří-
slib od náměstka primátora
Richarda Mrázka, že v průbě-
hu letošního roku bude zahá-
jena projektová dokumenta-
ce. Z dalších větších akcí
bych zmínil právě probíhají-
cí zateplování ZŠ Laštůvkova
či rekonstrukci bystrcké po-
bočky Knihovny Jiřího Mahe-
na. Loni na podzim jsme ote-
vřeli také opravené Společen-
ské centrum v Bystrci. Nejen
místní jistě potěší i nové re-
kreační plovoucí molo na Br-
něnské přehradě, které by
mělo být dokončeno pravdě-
podobně v červnu.

Brno se v poslední době
potýká s nedostatkem
bytů. Jak je to s dostupnos-
tí bydlení v Bystrci?

V bytovém fondu máme
přes 1700 bytů a v pořadníku
čeká kolem dvou set zájem-
ců. Pokud jde o developerské
projekty, právě probíhá vý-
stavba bytových domů v rám-
ci projektu Panorama. Už dří-
ve zde vzniklo přes 120 bytů
a v rámci druhé etapy se tu
staví dalších pět bytových
domů s více než dvěma sty
byty. Na Letné zatím výstav-
ba 44 bytů nezačala. Nejdříve
musí dojít k demolici stávají-
cích objektů. Ta by mohla
proběhnout do konce letošní-
ho roku.

Dalším brněnským problé-
mem je parkování. Jaká je
situace v Bystrci?
Na některých místech Bys-

trc nedostatkem parkova-
cíchmíst výrazně trpí. V roce
2013 Brněnské komunikace
vypracovaly studii, podle níž
chybí v Bystrci 7500 parkova-
cíchmíst. Důvodem je přede-
vším vícepodlažní i nízko-

podlažní zástavba, která byla
již v dřívějších letech realizo-
vána bez dostatečného počtu
a velikosti parkovacích
ploch v daném území. Nej-
problematičtější lokality
jsou z tohoto pohledu ulice
Černého a Teyschlova. Letos
plánujeme výstavbu přibliž-
ně padesáti míst v Kachlíko-
vě ulici a při křižovatce ulic
Rerychova a Kamechy.Magis-
trát nyní posuzuje naši žá-
dost o výstavbu podzemního
parkoviště pro sto dvacet aut
u předpokládané nové zastáv-
ky tramvaje Ruda. Zároveň
s městem řešíme i možnost
stavby podzemního parkoviš-
tě u Teyschlovy ulice. Uvidí-
me také, jak to dopadne
s dlouho zvažovaným parko-
vištěm u brněnské zoo. Nej-
blíže k realizaci je varianta,
kdy by bylo současné parko-
viště „u Čtyřlístku“ v ulici Pal-
cary rozšířeno ze současných
přibližně sedmdesáti míst na
téměř dvě stě.

Už několik let se řeší stav-
ba obchodního střediska
mezi ulicemi Páteřní
a Nad Dědinou. Jaká je si-
tuace nyní a jaký názor na
možnou výstavbu středis-
ka máte vy, potažmo vede-
ní Bystrce?
Proti umístění provozovny

Kauflandu pod obchodním
centrem MAC hovoří nárůst
dopravy – problém dopravní
infrastruktury celé městské
části. Zajímavá je také skuteč-
nost, kdo a kdy schválil změ-
nu územního plánu, která
možnost výstavby tohoto Kau-
flandu dovoluje. Závazná
usnesení zastupitelstva jsou
stále platná. Stále tu je mož-
nost referenda, o níž může-
me začít diskutovat, ale nebu-
de to levná záležitost. O vyhlá-
šení referenda bude samo-
správa jednat.

Křižovatka Bystrcké a Kní-
ničské ulice patří k nejpro-
blematičtějším ve městě.
V plánu byla její rekon-
strukce. Daří se vám se
správcem silnice vyjedná-
vat nějaké kroky ke zlepše-
ní situace?
Výstavba hobby marketu

zcela zahltila dopravou vstup-
ní křižovatkový uzel. Jsem
toho názoru, že křižovatka se
měla řešit ještě před schvále-
ním výstavby UNI Hobby. Si-
tuaci se snažíme řešit s brněn-
ským odborem dopravy. Zda
tato snaha bude úspěšná, uká-
že čas.

Jaká jsou vaše oblíbená
místa v Bystrci?
Na kole rád vyrazím k Ríšo-

vě i Helenčině studánce,
v zimě si užívámzamrzlé zim-
ní přehrady a přehrada patří
k mým oblíbeným místům
také v létě, konkrétně pláž
Rokle a oblast Kozí horka.

Starosta Bystrce Tomáš Kratochvíl ARCHIV

Pracovní obuv, oděvy a pomůcky
Brno, Koliště 49 www.kars-brno.cz

RADEK
BABIČKA
dopisy@metro.cz

www.chladservis.cz
Křenová 19, Brno tel.: 775 214 728

Platí v rámci Brna

Energetická třída A++
Kapacita praní 6 kg, 1000 ot./min.

5.990,– Kč
nstalace a odvoz
starého spotřebiče zdarma!

5 990 Kč

PRAČKA
ZWY 61025 WI, A ++
horní plnění
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Odtah + doklad o likvidaci zdarma – ihned
výkupní cena dle hmotnosti vozidla

Volejte po - pá od 8.00 do 16.00 hodin – 724 731 959
nonstop – 731 566 786

EKOLOGICKÁ

LIKVIDACEVOZIDEL

inzerce

5+1 otázka pro starostu
Bystrce Tomáše Kratochvíla



komerční příloha středa 11. dubna 2018 5

Festival JazzFestBrno se pře-
houpnul do závěrečné třetiny.
I v ní se můžete těšit na přehlídku
amerických i evropských hudebních
hvězd.
Jednou z nich je francouzský

elegán Vincent Peirani, který se
svým kvintetem zahraje 15. dub-
na v Huse na provázku. Nejnovější
nahrávka tohoto akordeonisty,
zpěváka a skladatele nazvaná
Living Being se nepodobá ničemu
dosud slyšenému. „Mizí v ní pro-
past mezi komponovanou hud-
bou a improvizací, rozdíl mezi
klasickou harmonií a jazzovými
rytmy. Není to žádná imitace, je
to originál, na kterém má každý
zúčastněný svůj jedinečný podíl,“
říká umělecký ředitel festivalu
Vilém Spilka.
Brněnská premiéra čeká 25.

dubna v Besedním domě legen-
dárního pianistu Kennyho Bar-
rona. Ten byl v roce 2005 zařazen
do americké jazzové síně slávy
a šestkrát si vysloužil ocenění
„nejlepší klavírista“ od sdružení
jazzových novinářů. „Kenny Bar-
ron je prostě legenda a navíc letos
slaví nádherných pětasedmdesát.
Ve skvělé formě se navzdory času
představuje i nyní. Jako mistr
snad nejtěžší hudební disciplíny –
sólového recitálu,“ těší se Spilka.
O další hudební zážitky se

JazzFest naservíruje elegána
Peiraniho či legendu piana Barrona

postará například kytarista Kurt
Rosenwinkel s brazilskou hudbou
ovlivněným projektem Caipi nebo
bubeník Omar Hakim, který spo-
lupracoval s takovými osobnostmi
a kapelami, jakými jsou Miles Da-
vis, David Bowie, Sting, Daft Punk
nebo Madonna. Závěrečnou tečku
za festivalem učiní 10. května big
band kontrabasisty Christiana Mc-
Bridea, čerstvě ověnčený druhou
cenou Grammy. „Na tomto koncer-
tu můžeme čekat virtuózní výkony
všech členů kapely, ale je jisté, že
kapelník si show ukrást nenechá.
Jeho kontrola nad nástrojem je
téměř absolutní – při hře vypadá,
jako by to byla ta nejjednodušší
a nejpřirozenější věc na světě.
Navrch přidává charisma a neu-
tuchající energii. Prostě atributy,
kvůli kterým se chodí na kon-
certy,“ dodává Spilka. Vstupenky
a kompletní program festivalu na-
jdete na webu jazzfestbrno.cz.

Dominik Fiala

VSTUPENKY NA WWW.JAZZFESTBRNO.CZ A V BĚŽNÝCH PŘEDPRODEJÍCH

KOMENTOVANÉ
PROHLÍDKY
TECHNICKÉHO
ZÁZEMÍ VILY

Vila Löw-Beer v Brně
Drobného 22, 602 00 Brno
tel.: 545 211 352
www.vilalowbeer.cz

Srdečně vás zveme na

Seznamte se s dosud nepřístupnými
prostory technického zázemí vily
(půda, světlík), kde uvidíte zachované
prvky unikátního systému
teplovzdušného vytápění a větrání
(regulační mřížky, kaloriferová komora).
Součástí prohlídky je také 3D animace
fungování původních systémů.

Základní vstupné 80 Kč.
Tento prohlídkový okruh není bezbariérový
(příkré schody, nízké trámy na půdě).

Začátky pohlídek:

10:30, 12:30, 15:30

pátek sobota neděle

Nový prohlídkový okruh
Na letošní turistickou sezónu

připravila Vila Löw-Beer v Brně
velkou novinku – prohlídkový
okruh, který návštěvníky pro-
vede dosud nepřístupnými pro-
story technického zázemí vily
a seznámí je s unikátním sys-
témem teplovzdušného vytápění
a chlazení. Tento systém nebyl
sice při renovaci vily obnoven,
ale do současnosti se zachovaly
některé původní prvky.
Prohlídka začíná krátkou video-

projekcí ve schodišťové hale. Na 3D
modelu vily názorně ukáže fungo-
vání jednotlivých dobových sys-
témů,např. teplovzdušnéhovytápě-
ní, plynového vytápění krbem či
ventilaci pokojů. Poté návštěvníci
v doprovodu průvodce proj-
dou některé místnosti, kde
si prohlédnout relikty těchto
systémů. Trasa vede až na půdu
s elegantním světlíkem.
Komentované prohlídky nového

okruhu probíhají od 13. 4. 2018,
vždy pátek až neděle v časech
10:30, 12:30 a 15:30. Přijďte se
přesvědčit, že Löw-Beerova vila
byla ve své době nejen na vysoké
estetické úrovni, ale dosahovala
značných kvalit také po technické
stránce. Ostatně rodičovská vila
Grety Tugendhatové mohla sloužit
i jako jeden z inspiračních zdrojů
technického řešení pro vilu Tu-
gendhat.

Vila Löw-Beer v Brně

Výstava v galerii Celnice
Galerie Celnice v areálu Vily Löw-

Beer v Brně hostí od 6. 4. do 29. 7.
2018 novou výstavu nazvanou
Proměny Brna II aneb Brno napoleon-
ské. Pokračování úspěšné výstavy
o minulých podobách Brna přiblíží
historii dvou vpádů armád Napoleo-
na Bonaparta do střední Evropy.
Tyto výboje předznamenaly

pozdější zásadní proměnu jiho-
moravské metropole. V roce 1809,
těsně před odchodem okupačních
vojsk, totiž byly na Napoleonův
příkaz pobořeny části pevnostního
systému hradu Špilberk a v následu-
jících desetiletích pak bylo zbořeno
i opevnění města.
Výstava prostřednictvím ilu-

strací a fotografií připomene život
v okupovaném městě, a nabídne tak
srovnání historické a dnešní podoby
některých známých iméně známých
míst. Galerie je bezbariérová a volně
přístupná od úterý do neděle, 10–18
hodin. www.vilalowbeer.cz
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Pražírnám se daří. Ve městě
se vyrábí i cibetková káva

U Polívků uvedou
drsný a nápaditý
thriller z psychiat-
rické léčebny.

Divadlo Bolka Polívky ve spo-
lupráci s divadelní společnos-
tí StageArtCz uvede pozítří
a v sobotu v české premiéře
hru Mindgame – Líbezné vy-
hlídky. Hlavní role se ujme
Miroslav Etzler.
Autoři nechtějí prozrazo-

vat děj, jelikož se jedná o na-
pínavý příběh, který bude
po celou dobu držet diváky
v nejistotě, kdo je kdo a zda
vůbec mohou věřit svým
očím. „Líbezné vyhlídky
mají ke svému malebnému
názvu daleko – jde o psychi-
atrickou léčebnu, detenční
zařízení pro masové vrahy,
kam přichází novinář Mark

Styler s přáním napsat svůj
další detektivní román,“ na-
značuje děj hry dramaturg
Jan Krupa. Vedle Miroslava

Etzlera se hlavních rolí
ujmou Petr Halberstadt, kte-
rý je zároveň režisérem in-
scenace, a v roli zdravotní

sestry se představí Gabriela
Míčová. Karty však nemusí
být zdaleka rozdány tak jas-
ně, jak to na počátku vypa-

dá. Jednotlivé kousky mozai-
ky spojené pramínkem čer-
ného humoru se skládají
k sobě až k závěrečnému šo-
kujícímu vyústění. Proto
také nese toto divadelní
představení podtitul: „Čisto-
krevný thriller, při němž za-
pomenete dýchat!“
Autor inscenace Anthony

Horowitz napsal také scéná-
ře pro seriály Hercule Poirot,
Vraždy vMidsomeru či Foylo-
va válka. Společností Ian Fle-
ming Estate byl nedávno
osloven, aby se stal autorem
nejnovějšího románu o Jame-
si Bondovi. „Mindgame je na-
psán tak kvalitně, že se
v něm dají nalézt paralely
s tématy celé řady autorů kri-
minálních románů nebo zná-
mých filmů, ať už je to
Hitchcockovo Psycho, nebo
třeba Mlčení jehňátek,“ pro-
zrazuje režisér Petr Hal-
berstadt. RADEK BABIČKA

Společnost Lohmann & Rauscher, s. r. o. patřící mezi přední světové
dodavatele zdravotnických a hygienických výrobků hledá do svého týmu

vhodné kandidáty / kandidátky na pozici

SKLADNÍK / SKLADNICE

www.Lohmann-Rauscher.cz

Náplň práce:
■ manipulace se zbožím a materiálem
ve skladě

■ evidence skladovaného zboží
a materiálu včetně pohybu zásob

■ inventura a inventarizace zboží
a materiálu na skladě

■ používání čtečky a manipulačních
prostředků VZV

Požadujeme:
■ vzdělání SOU
■ praxe ve skladu a zkušenost s řízením
VZV výhodou

■ základní znalost práce na PC
■ manuální zručnost
■ fyzická zdatnost
■ samostatnost, odpovědnost, flexibilita

Máte-li zájem o nabízenou pozici, neváhejte a kontakujte nás na emailu:
Marta.Loefflerova@cz.LRMed.com nebo na tel. čísle +420 544 425 632,

na mobilu +420 739 529 558, ale také na adrese Lohmann & Rauscher, s.r.o.,
Bučovická 256, 684 01 Slavkov u Brna.

Nabízíme:
■ zázemí prosperující mezinárodní
společnosti

■ pracovní poměr na dobu určitou
s možností prodloužení na dobu
neurčitou

■ místo výkonu práce – Slavkov u Brna
■ čisté pracovní prostředí
■ dvousměnný provoz

■ nástup možný ihned nebo dohodou
■ 3 dny dovolené navíc
■ dotované stravování
■ firemní akce a benefity
■ kooperativní prémie
■ příplatky ke mzdě nad zákonnou výši
■ věrnostní odměny

Pražský ateliér Kava vyhrál architekto-
nickou soutěž na podobu Kreativního
centra, které má vzniknout přestav-
bou chátrající bývalé věznice v ulici
Cejl v Brně.

Vítězný návrh nejméně zasahoval
do objektu, ale dokázal ho nejvíce vy-
užít, řekl novinářům ředitel Kancelá-
ře architektaměsta BrnaMichal Sedlá-
ček. Kreativní centrum má být záze-
mím pro několik stovek umělců. Ná-
klady na jeho vybudování se pohybují
kolem 350 až 400milionů korun. Měs-
to chce získat dotaci 150 milionů. Prá-
ce by seměly uskutečnit v letech 2020
až 2022. Odborná porota vybírala ze
sedmi návrhů. Zvítězil návrh ateliéru
Kava, autory jsou Tomáš Gelien, Ja-
kub Koňata, Jonáš Krýzl, Jan Novotný,
Tomáš Novotný a Robert Seidl.
„Vítězný návrh maximálně využívá

kapacitu budovy bývalé káznice. Záro-
veň ale objekt přetváří citlivě a s ohle-
dem na požadavky památkové péče,“
uvedl Sedláček.
Primátorův náměstek Matěj Hollan

(Žít Brno) uvedl, že návrh nedělá v ob-
jektu žádné převratné změny, naopak
kombinuje historii a pietu vůči býva-
lým vězňům. V místě by mohly vznik-
nout samostatné i sdílené kanceláře,
ateliéry pro umělce, otevřené dílny,
střižny, kavárna, hudební klub nebo
sál s kapacitou pro 250 lidí. „Je důleži-
té, že řešení návrhu je otevřené pro
další vývoj kreativního centra, který
bude z velké části vycházet z potřeb
jeho uživatelů,“ dodal Sedláček. S vítě-

zem město podepíše smlouvu. „Navá-
žeme fází projektování, aby to mohlo
jít do územního řízení a stavebního
povolení, aby semohlo zažádat o pení-
ze. Doufáme, že to stihneme a projekt
zachráníme,“ uvedl Hollan. Podle pri-
mátora Brna Petra Vokřála (ANO) je
projekt limitovaný časem a má napja-
tý harmonogram. Věznice leží v tak-
zvané sociálně vyloučené lokalitě. „In-
spirovali jsme se v zahraničí, kde tako-
vé lokality potřebovaly dostat nový ži-
vot, kreativce, partnery, hospůdky,
nízkoprahová centra,“ řekl Hollan.Mi-
nisterstvo kultury prohlásilo loni věz-
nici za kulturní památku, takže je při
rekonstrukci potřeba dodržovat přís-
nější pravidla. Věznice vznikla v 18.
století. Svému účelu sloužila v letech
1784 až 1956. Nahradila ji věznice
v Bohunicích. ČTK

Radní Matěj Hollan MAFRA

Miroslav Etzler J IŘÍ SALIK SLÁMA

inzerce

Líbezné vyhlídky
s vraždícím monstrem

Kreativní centrum.
Dozná citlivou proměnu
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Moravskou metro-
poli oživí Dny fran-
couzské kultury.

Akrobatický cirkus, koncer-
ty, výstavu, spoustu dobrého
jídla a pití nejen z Francie na-
bídnou již od zítřka do
22. dubna Dny francouzské
kultury.
V čele letošního, již 24. roč-

níku stojí postava ženy uměl-
kyně. Žena bude tematickou
průvodkyní během všech je-
denácti festivalových dní.
„Rozhodli jsme se dát slovo
ženám umělkyním a podpo-
řit tak jejich uměleckou tvor-
bu a iniciativy, které ženy při-
nášejí. Budeme s nimi vést
diskusi o roli žen v umění
a v silném konkurenčním
prostředí světa kultury,“ říká
ředitel Alliance Française
Brno Jiří Votava.
Festival tak nabízí celou

řadu perspektiv prosycených
ženským šarmem: od akroba-
cie přes výstavy a divadelní
talk show, kinematografii, li-
terární setkání, komiks,

street-art až do víru hudby, di-
vadla a tance pod šapitó.
Zítra festival zahájí cirkuso-

vý soubor La June, který
v Uměleckoprůmyslovém
muzeu představí duo na visu-
té hrazdě. Inscenace Dru je
podle autorů pokusem vytvo-
řit nový jazyk s hrazdou a hla-
sem. V pátek provoníMístodr-
žitelský palác na Moravském
náměstí francouzské po-

choutky. Koná se zde totiž tra-
diční festivalový trh.
Další program obsahuje

třeba divadelně-výtvarnou
tvůrčí dílnu s komiksovou te-
matikou, přednášku o fair
trade kávě včetně ochutnáv-
ky, streetartový workshop,
pohybovou klauniádu, tan-
čírnu nebo už tradiční turnaj
v pétanque zakončený grilo-
vačkou.

Tečku za festivalem udělá
22. dubna ochutnávkový pik-
nik v Otevřené zahradě, je-
hož účastníci se mohou těšit
na snoubení pokrmů z fran-
couzské gastronomie s lahod-
nými víny.
Program festivalu najdete

na www.alliancefrancaise.cz/
brno. Ačkoliv by se mohlo
zdát, že Bonjour Brno je ryze
francouzským festivalem,

nemá v něm Francie výsadní
postavení. „Je to proto, že jed-
ním z cílů festivalu je rozvíjet
frankofonní dialog, a do pro-
gramu tak zahrnuje i účinku-
jící pocházející z jiných fran-
kofonních zemí, jako jsou
Belgie či Maroko, a také čes-
ké umělce a umělkyně, kteří
se francouzským duchem in-
spirují ve své tvorbě,“ vysvět-
luje Votava. RADEK BABIČKA

Trojice hudebnic, která si říká IFA Trio 2x BONJOUR BRNO Emeline Tout Court

Brnem bude znít francouzština

Evropská autobusová jednička

zajišťující vnitrostátní i mezinárodní autobusovou linkovou přepravu osob

přijme pro svoji českou pobočku v Praze na HPP

ŘIDIČE
Pro mEzInároDní lInkovou PŘEPravu osob

konTakT: info@buspoint-flixbus.cz, +420 725 688 755

PožaDujEmE:
» praxi v řízení autobusů
» veškeré potřebné doklady k řízení autobusu
» profesionální přístup a vystupování

nabízímE:
» celoroční práci s nadstandardním finančním ohodnocením
» příjem v Kč i v Eur
» věrnostní bonusy, výkonnostní bonusy
» diety, provize, ubytování po dobu výkonu služby ZDARMA
» vše na autobusech SETRA!

alespoň částečná/základní hovorová
znalost německého nebo anglického
jazyka podmínkou.

GaranTujEmE mInImálnĚ
450 tisíc kč ČIsTÉHo!!! ročně
/za 20 odpracovaných měsíčních směn/
v závislosti na druhu obsluhované
autobusové linky

inzerce
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Výprava trvala
tři měsíce.
Členové expedice
Masarykovy univer-
zity i tak našli
například zajímavé
lišejníky.

Účastníkům letošní antark-
tické expedice Masarykovy
univerzity nepřálo počasí,
teploty byly nižší než obvyk-
le. I tak našli zajímavé lišejní-
ky, další poznatky přinesl vý-
zkummikroorganismů. Uni-
verzita přes deset let provo-
zuje stanici na ostrově Jame-
se Rosse, členové letošní ex-
pedice první výsledky před-
stavili minulý týden.
Výprava trvala asi tři měsí-

ce, rekordních 19 účastníků
k jižnímu pólu zamířilo kon-
cem loňského roku, zpět se
vrátili v neděli. Proti před-
chozímu roku jim ale nepřá-
lo počasí. „Dorazili jsme těs-
ně po sněhové bouři, takže
vyloďovat technický mate-
riál, to byla těžká fyzická prá-
ce. V první třetině nám hod-
ně komplikoval práci sníh,
v poslední třetině zase
mráz,“ řekl účastník expedi-
ce Miloš Barták. Tři týdny
v březnu prý bylo asi minus
15 stupňů Celsia, zamrzl
zdroj pitné vody i čidla ve
vodě. Průměrná březnová
teplota se v místě přitom po-

hybuje kolem tří stupňů pod
nulou. V Česku bylo tehdy
paradoxně ještě chladněji,
kolemminus dvaceti.
Opět vědci shromažďovali

poznatky z různých oborů,
od meteorologie přes geolo-
gii po živou přírodu. Za bez-
větrných dnů mohli použí-
vat bezpilotní systém. „Ten-
tokrát to kvůli počasí nebylo
jednoduché, k letůmamapo-
vání jsme využívali každou
vhodnou příležitost,“ uvedla
Michaela Kňažková.
Vědci na ostrově mimo

jiné potvrdili vzácný výskyt
lišejníku, který se sice hojně
vyskytuje na severní polo-

kouli, na jižní je ale jen ve
třech lokalitách, z toho
v Antarktidě na jediné. „Za
úspěch lze považovat i nález
keříčkovitého typu lišejní-
ku, který dosud nebyl z ob-
lasti antarktického polo-
ostrova, respektive z jeho vý-
chodního pobřeží, potvr-
zen,“ uvedl Barták.
V budoucnu by podle něj

na stanici mohl být pro další
výzkumy postaven i experi-
mentální skleník. Letos věd-
ci poprvé oficiálně výrob-
cům testovali oblečení jako
spodní prádlo či boty. Testo-
vali však například i staveb-
ní hmoty nebo polymery či
větrné elektrárny. „Jsou vy-
staveny podmínkám v Ant-
arktidě, srovnáváme, jak ty
věci trpí ve srovnání s pod-
mínkami u nás,“ uvedl Da-
niel Nývlt, který výpravu za-
střešuje. Univerzita si už za-
registrovala ochrannou
známkuTestováno vAntark-
tidě. Toto označení budou
moct v budoucnu získat vý-
robky či zařízení, jež se
osvědčí v extrémních pod-
mínkách ledového konti-
nentu.
Mendelova polární stanice

loni oslavila desáté výročí,
fungovat začala 22. února
2007. Její vybudování stálo
asi 50 milionů korun. Mezi
významné objevy patří dů-
kaz existence fosilních živo-
čišných hub v Antarktidě či
objev pozůstatků vodního
ještěra plesiosaura. ČTK
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Přípravář lakovny - od 25 000 Kčměsíčně
Operátor montáže - 23 180 Kč měsíčně (po zaučení)
Výstupní kontrolor - od 22 000 Kč měsíčně

www.hrdinouvife.cz
703 155 259Michael Kaněra

Přípravář lakovny

25dnídovolenéZměňte práci a staňte se
hrdinou naší výroby

Nezávaznáprohlídka výroby
každé úterý

v 16:00 na recepci
IFE-CR

Univerzita přes deset let provozuje tuto stanici na ostrově Jamese Rosse. 2x MASARYKOVA UNIVERZITA

Další poznatky přinesl také výzkummikroorganismů.

Vědcům v Antarktidě nepřálo
počasí, zamrzala jim čidla


